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 לכבוד
 ברק מדינה פרופ' 
 העברית האוניברסיטה רקטור

 כאן
 
 
 

 הנדון: סיכום הלימוד בחברותא בשנת הלימודים תשע"ח

 

 שלום רב,

 

ברצוני לעדכן אותך בנוגע לפעילות השנה בפרויקט חברותא ובהזדמנות זו גם להודות לך על 

 התלמידים בהר הצופים וגם מחוצה לו.התמיכה בפרויקט המפתח דיאלוג בין תחומי בין 

 נהושמשהמשיכו משנה שעברה ובוצות מתוכן שלוש קבוצות ותיקות ק העשר-אחתהשנה פעלו 

דוקטורנטים נפגשו מדי חודש במסגרת הפרויקט לקדם  70קבוצות חדשות. כך שלמעלה מ

 ,ח, החברהמחקר ודיון בין תחומי. הקבוצות כוללות סטודנטים ממגוון של חוגים ממדעי הרו

 .והשנה גם ממדעי הטבע מבתי הספר לחינוך ולעבודה סוציאלית

 

 

 

 שנת הלימודים תשע"ח:בלהלן הקבוצות שפעלו 

 
 :ממשיכות קבוצות

 
קבוצה בראשותם של רותם מדזיני )ביה"ס למדיניות ציבורית( ותמי קצביאן  .1

 )משפטים( בנושא "האינטרנט של הדברים"
 

הקבוצה עסקה בממשק בין האינטרנט המאפשר קבוצה זו המשיכה בפעילותה משנה שעברה. 
יכולות תקשורת מתקדמות בין אתרים וחפצים שונים באופן שהופך את מהלך החיים 
המודרניים למהיר, נגיש ויעיל יותר לבין האפשרויות הכלכליות והשיווקיות של פלטפורמות 

מאפשרות איסוף ועיבוד מידע תוך יצירת הלכה למעשה  אינטרנטיות שונות. שתי התופעות
 דפוסי פיקוח חברתיים וממשלתיים חדשים.

סה"כ, כאשר המפגש הרביעי שנערך  םעשרה מפגשי הקבוצה קיימהבמהלך שנה"ל תשע"ח 
בסוף הסמסטר הראשון היה מפגש כפול שנמשך שלוש שעות. ככלל, בקבוצת החברותא היה 

ארבעה משתתפים/ות קבועות/ים שהגיעו למרבית המפגשים. בנוסף -גרעין קבוע של שלושה
כני להם, לכל מפגש ומפגש הגיעו לעיתים משתתפים/ות נוספים/ות על פי מידת העניין בת

המפגש ומידת הזמינות של המשתתפים/ות.  משתתפי הקבוצה הגיעו ממגוון של תחומי 
המפגשים הוקדשו לקריאת מחקר, בהם: מדעי המדינה, משפטים ומתמטיקה/מחשבים. 

 ספרות מחקרית עכשווית על ההיבטים השונים של ההשפעות החברתיות של עולם הסייבר.
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"לימודי ( בנושא עבודה סוציאלית) אפרת לסטר קידרקבוצה בראשותה של  .2

 מוגבלות: שיח, מחקר ומעשה"
 

בנושא  דנהבוצת חברותא בנושא מוגבלות קקבוצה זו המשיכה בפעילותה משנה שעברה. 
דיון  זאת תוך כו,תוך בחינה של הגישות השונות שתחום זה כולל בתוהמוגבלות בראי ביקורתי 

 הוזמנו אליהןבמאמרים, הצגת סוגיות ממחקריהם של המשתתפים ושתי סדנאות למידה 
 .מרצים מבחוץ

חברים המגיעים מתחומי ידע שונים: עבודה סוציאלית, חינוך, ריפוי בעיסוק,  8הקבוצה כוללת 
תקשורת, משפטים ועוד. בכל המפגשים נוכחת מתמללת לצורך הנגשה עבור משתתפת שהיא 

  .המפגשים התקיימו לאורך הסמסטר באופן סדיר .שמיעהכבדת 
אפ, מאמרים והזמנות לכנסים שנראו טסבין מפגש למפגש נשלחו תזכורות במיילים ובוו

 .רלוונטיים לקבוצה
 

"תקשורת  בנושא )סוציולוגיה ואנתרופולוגיה( קבוצה בראשותו של אוראל בני עמנו .3
 המדע" 

 
קבוצת המחקר "תקשורת המדע" עוסקת קבוצה זו המשיכה בפעילותה משנה שעברה. 

באופנים שבהם מתכתבים מדע ואקדמיה עם הספירה הציבורית. ההנחה שליוותה את 
הקבוצה היא שלעתים קיים פער בין מדענים ובין עצמם, ובין מדענים לקהלים מחוץ לכותלי 
האקדמיה ולמוסדות המחקר, דברים עליהם דנו בהרחבה במפגשים. בעוד שהמסגרת 

מדע, טכנולוגיה וחברה, הקבוצה פתחה  התאורטית של הקבוצה הסתמכה על התחום של
שעריה לתחומי לימוד מגוונים, ומשתתפיה הגיעו ומגיעים מאפיקי התמחות כגון ביולוגיה, 
חינוך, ניהול, סוציולוגיה ואנתרופולוגיה, פסיכולוגיה, רפואה ותקשורת, בעולם המחקר ומחוצה 

בספרות המחקרית והצגת הקבוצה קיימה מפגשים סדירים שכללו מלבד קריאה משותפת לו. 
מחקריהם של המשתתפים גם השתתפות בכנסים ובסדנאות מחקר  הקשורים לנושא 

 אוניברסיטאות אחרות.אוניברסיטה העברית כמו גם בהחברותא שהתקיימו ב

 
 

 קבוצות מתחילות:
 

גבאי )תקשורת ועיתונאות( בנושא "החצר -קבוצה בראשותה של אודליה דיין .1
 וקבוצות שוליים"על תופעות  –האחורית 

 
הקבוצה שמה לה לעסוק בתופעות חברתיות שנוכחות בשוליים: בפריפריה הגיאוגרפית, 
פריפריה חברתית, פוליטית, תרבותית וכלכלית, בשולי השיח הציבורי, התקשורתי, המשפטי, 

את מושג ה"אחרות", מתוך נקודת מבט הדיונים בקבוצה בחנו המיני, המוסרי וכן הלאה. 
ותוך התייחסות והכרת מושגים רלוונטיים שונים כגון: סטריאוטיפים, ייצוג, דימוי,  ביקורתית

הקבוצה קיימה עשרה מפגשים בהשתתפות ערה של  מיעוט כמותי/איכותני, הדרה וכיו"ב.
 סטודנטים מן הפקולטה למדעי החברה ומשפטים.

 
ות, חברתי-"פרובנושא  )עבודה סוציאלית( קבוצה בראשותה של טל אורליצקי .2

 תוקפנות ומה שבניהן"
 

חברתית בשנות החיים -מטרת קבוצה הלימוד הייתה לדון בחקר ההתפתחות הרגשית
מספר המשתתפים בקבוצה נע בין שישה לעשרה ונושא הלימוד קיבל במהלך הראשונות. 
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כל אחת במהלך המפגשים וכלל גם התפתחות רגשית  נופך שונה וכללי יותרהדיונים 
סוגיות, לבטים ודילמות הקשורות אליה  העלתהאת נושא המחקר שלה, ו הציגהמהמשתתפות 

 באותה נקודת זמן. 
המשתתפים במהלך המפגשים נושאי השיחה קיבלו נופך אישי יותר, ובכל אחד מהמפגשים 

, ולגבי נושאים אחרים הקשורים בקשיים השונים הםעצות ותובנות לגבי המחקר של קיבלו
טורט. ההצגה של נושא המחקר לקבוצה קידמה כל אחת העומדים במהלך תקופת הדוק

אם זה בשלבים הראשונים של בחירת נושא, אם זה באופן ניתוח הנתונים,  –מהמשתתפות 
 אם זה באופן ההצגה, או בדילמות אחרות שהועלו הקשורות לדוקטורט. 

    לה.ומכי האווירה הייתה טובהו הקבוצה הפכה מהר מאוד לחברות מעבר לתכנים שהועברו
 
 

קבוצה בראשותה של אסנת רנץ )היסטוריה של עמ"י(  בנושא "סדנה לרטוריקה,  .3
 מתודולוגיה וכתיבה אקדמית"

 
מטרת המפגשים הייתה לנתח מאמרים שונים מבחינת הבניית הטיעון כמו גם האופן בו מונגש 

שמש הידע לקוראים, ותרגול התובנות שהועלו במהלך הדיונים. המטרה הייתה שהקבוצה ת
 גם כקבוצת ביקורת שתסייע למשתתפים לשפר את כתיבתם האקדמית.

במהלך השנה נערכו תשעה מפגשים, כל מפגש ארך כשעתיים וחצי. את המפגש הראשון 
להיכרות, תיאום ציפיות והיכרות עם הרטוריקה הקלאסית )נושא שגלש גם למפגש  ישוהקד

 מתחילת השנה.השני(. המפגש האחרון הוקדש לסיכום המהלך שעברנו 
-בנוסף לשבעת המפגשים של חברי הקבוצה נערכו גם שני מפגשים בהם הרצו בפנינו מרצים

 אורחים: פרופ' עודד עיר־שי ופרופ' פאולה פרדריקסן. 
במהלך השנה מספר מאמרים שכתבו חברי הקבוצה הועלו לביקורת בפני הקבוצה, וכן הייתה 

 מטלות הכתיבה השונות במהלך השנה.הסכמה כללית שהתובנות מסייעות בכתיבת 
שהקבוצה סייעה בתהליך  יתהבתחילת השנה ההרגשה הכללית הי וצבומבחינת המטרות שה

הכתיבה, ייצרה תא של דוקטורנטים שאפשר הפריה הדדית והיווה כר לתמיכה ומענה לבעיות 
 מעולם האקדמיה שעלו במהלך השנה. 

 
 

ישראל  בנושא "תהליכים -סירוטה ומיכל בןקבוצה בראשותם של משה ארמון, עידו  .4
גיאומורפיים, הידרולוגים ואקלימיים בפני השטח של כדור הארץ בטווחי זמן 

 שונים"
 

הקבוצה עסקה בתהליכים השולטים בעיצוב פני כדור הארץ. המחקר של תהליכים אלה חוצה 
ת שדה ישירות, תחומים רבים במדעי כדור הארץ ומיישמים בו שיטות עבודה שונות )מתצפיו

 דרך עבודת מעבדה ועד מודלים ממוחשבים(.
פקה מסגרת של דיון משותף על המחקרים הנעשים בתחום על ידי הסטודנטים יהחברותא ס

ולמען הסטודנטים. המפגשים כללו הצגתם של המחקרים השונים בפני חברי הפורום, לימוד 
ה החלה את עבודתה בראשית הרקע המדעי הרלוונטי למחקרים אלו ודיון משותף.  הקבוצ

מפגשים. מפגשים נוספים יתקיימו במהלך חופשת  בעהועד כה התקיימו ש הסמסטר השני
 עשר סטודנטים.-הקיץ. במפגשים השתתפו בין עשרה לחמישה

 
 

קבוצה בראשותם של אשר שטראוס, איציק פרדקין ונעם זליגמן בנושא  .5
בעיות בניתוח סטטיסטי "סטטיסטיקה בייסיאנית: שימושים פרקטיים לפתרון 

 במדעי החברה"
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קבוצת החברותא התקיימה לאורך כל שני הסמסטרים. רשימת התפוצה של הקבוצה הכוללת 
חברים. למפגשים עצמם  38בעיקר דוקטורנטים, אשר הביעו עניין בנושא הקבוצה מונה 

 ים. חבר 7כאשר המפגש הטיפוסי כלל כ 12ל-6שהתקיימו בימי שלישי בבוקר הגיעו בין 

קבלת השערת האפס  (1בשני נושאים, נושא אחד בכל סמסטר:  הקבוצה עסקהבמהלך השנה 
חברי ( השערות מרובות. הקבוצה עבדה על כל נושא באופן הבא: במפגשים הראשונים 2

 התקיימואת הבעיה, לאחר מכן  וניסוחהנושא  שלם וכיסאפשרו מאמרים אשר  הקבוצה קראו
-handsפתרון, ובמפגשים האחרונים נעשה ניסיון לעשות פגישות  דיונים בנושא הבעיה ודרכי

on  בהם חברי הקבוצה ניסו ליישם את הפתרונות שעלו מהספרות והקבוצה על הנתונים שלהם
עצמם. במפגש הסיום של כל נושא, אחד או יותר מחברי הקבוצה הציג את הנתונים שלו והאופן 

 בו הלימוד בחברותא סייע לו במחקר.

 
 

 –בין מציאות לדמיון בנושא " קרן גולדברג )תולדות אמנות(של  הקבוצה בראשות .6
 "זהות ומקום באמנות ותרבות ישראלית 

 
הקבוצה בחנה טקסטים שונים המתייחסים לשאלת הזהות והמקום באמנות ובתרבות 
הישראלית. חומרי הקריאה נבחרו יחד, וכל מפגש הועבר על ידי משתתף אחר. נבחנו סוגיות 
כגון מיתולוגיה ישראלית, נרטיב הצלבנים ונרטיב הכנענים, הפער בין המרחב הקדוש והמרחב 
הפיזי, בין היהודי הגלותי לציוני ובין ירושלים לתל אביב, שאלת המודרניזם הישראלי באמנות, 
ושאלות של התחזות, ניכוס זהויות והסתערבות. התקיימו שבעה מפגשים בהם השתתפו 

ר מתולדות האמנות וממדעי המדינה מן האוניברסיטה העברית שבעה תלמידי מחק
 ומאוניברסיטאות אחרות.

בתחילת השנה ניכרו קשיים במציאת משתתפים מדיסציפלינות שונות, אך במהלך השנה 
התגבשה קבוצה קוהרנטית, גם אם קטנה, של משתתפים המחויבים לדבר. רוב המשתתפים 

זאת מפני שהמחקר האקדמי על אמנות  -אמנם מגיעים ממחלקות של תולדות האמנות 
ו צורך חזק בקבוצה של קולגות בעלי עניין ישראלית בארץ לוקה בחסר, והמשתתפים הביע

משותף. עם זאת, התרומה של שני המשתתפים ממחלקות למדעי המדינה הייתה חשובה לאין 
שיעור, והדיונים אכן חצו דיסציפלינות. בעיקר הורגש היתרון שבדיון ובשיתוף קשיי הדוקטורט, 

מובן זה. ייתכן כי חברי הקבוצה אוניברסיטאי תרם רבות ב-כנסים, מלגות וכדומה, וההרכב הבין
ייתרמו יחד בהמשך לפרסום בנושא אמנות ישראלית בחסות הארגון הפילנתרופי "ארטיס". 

 במובן זה, המפגשים נשאו פרי ותרמו לחיזוק רשת של חוקרים בתחום ספציפי. 
 
 

מנגנונים מולקולריים ומעבר סיגנל של קבוצה בראשותו של ירון בן שושן בנושא " .7
 "הכימיים החושים

 
סנסורית -הקבוצה כללה תלמידים לתואר שלישי שעוסקים בהיבטים שונים של חישה כימו

 -ו in-vivo, in-vitroגד בתוכו שיטות יתחומי, שא-ברמה מולקולרית ומעבר הסיגנל בהיבט רב
in-silico ביישום שיטות וסטנדרטיזציה של פרוטוקולים ניסויים בחקר מנגנונים  עסקה. הקבוצה

פגישות  בעלקולריים של העברת סיגנל והפעלה של מערכות ריח וטעם. עד כה התקיימו שמו
 פגש גם במהלך חופשת הקיץ.יוהקבוצה תמשיך לה

 
 

קבוצה בראשותם של יאיר שגב )מקרא( ואיגור קריימרמן )ארכיאולוגיה( בנושא  .8
 " בין מקרא לארכיאולוגיה"
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המחקרי בין  המחקר הארכיאולוגי למדע הקבוצה שמה לה למטרה לחדש ולחזק את הקשר 
המקרא לאחר שבשנים האחרונות נוצרה תחושה של נתק בין שני תחומי דעת אלה, למרות 

שיח בין חברי -שהם עוסקים בנושאים ובחומרים שעל פניהם נדמים משותפים. ביצירת דו
ים. הדיון הקבוצה סביב סוגיות מחקריות נבחרות. הסוגיות הללו מצויות בתפר שבין התחומ

התמקד בעיקר סביב היבטים מתודולוגיים והפוטנציאל של כל תחום לתרום להבנת הסוגיה 
הנדונה מבחינת התחום השני. הדיונים, כמובן, לא  הובילו למציאת פשרה בין הסתירות, 
לכאורה, בין המקורות  )אלה הטקסטואליים ואלה החומריים( אלא להבנת המגבלות והיתרונות 

כל בשדה האחר ושולאפשר לחברי הקבוצה להבין כיצד ניתן להשתמש באופן מ של כל מקור
 בעת תכנון וביצוע מחקר רב תחומי.

במהלך השנה קיימנו שמונה מפגשים. לרוב המפגשים הגיעו בין שישה לשמונה דוקטורנטים 
ומסטרנטים מהאוניברסיטה העברית כולם מהחוג למקרא ומהחוג לארכיאולוגיה. הדיונים 

ך המפגשים היו ערים והצביעו על עניין רב של משתתפי הקבוצה. הפעילות בקבוצה במהל
תרמה להיכרות בין הסטודנטים לתארים מתקדמים בשני החוגים ויצרה בסיס לשיתופי פעולה 

 עתידיים בכך הושגה המטרה העיקרית של הקבוצה ולכן אנו רואים את פעילותה כהצלחה. 
 
 

 בברכה,    
 מוריס-חןפרופסור רז     

 


